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گروه اقتصادی - عضو کانون عالی شوراهای اسلامی کار ضمن اشاره به فراهم کردن زیرساخت ها برای شکوفایی 
اقتصاد دریا بر ضرورت حفظ امنیت شغلی و تامین معاش و درآمد صیادان ولنج داران تاکید کرد.

علی اصلانی، اظهار کرد: امروز توسعه اقتصاد دریا در کشورهایی که به نوعی به دریا راه دارند، با جدیت دنبال می 
شود و صنعت کشتی سازی، تجهیز بنادر، صید و دریانوردی در حال گسترش است لذا با توجه به اشتغالی که این بخش 
دارد باید از ظرفیت سواحل خود استفاده کنیم.وی افزود: توسعه اقتصاد دریا و صنایع دریایی نه تنها در صادرات و ارزآوری 
برای کشور بلکه در تامین معاش و درآمدزایی برای صیادان و لنج داران و کسانی که معیشت آنها از راه دریا می گذرد، موثر 
است.اصلانی بر لزوم ایجاد زیرساخت های مورد نیاز برای شکوفایی اقتصاد دریا تاکید کرد و گفت:اگر می خواهیم اشتغال 
در بستر دریا رونق بگیرد، باید زیرساخت های آن را از قبل مهیا کرده باشیم. برای آنکه امنیت شغلی و معیشت صیادان و لنج 
داران تامین شود باید جلوی ورود کشتی های خارجی و صیدهای بی رویه ای که در خلیج فارس و آبهای ما صورت می 
گیرد را بگیریم.عضو کانون عالی شوراهای اسلامی کار با اشاره به سخت و زیان آور بودن شغل صیادی اظهار کرد:در حال 
حاضر لنج داران و صیادان دو مشکل بزرگ دارند: یکی بحث سخت و زیان آور بودن شغلشان است و هر لحظه خطر بیخ 
گوششان است ولی متاسفانه هنوز در خصوص ماهیت این شغل نتوانسته ایم تصمیمی بگیریم و بحث دوم مسأله سوخت 
آنها است. وقتی نمی توانیم تنها یک قلم بنزین آنها را تامین کنیم چگونه می خواهیم اقتصاد دریایی خود را توسعه دهیم؟

به گفته وی، توسعه اقتصاد دریا علاوه بر فراهم کردن زیرساخت های آن، نیازمند توجه به موضوع اشتغال و معیشت 
صیادان، لنج داران، ماهی گیران و همه کسانی است که در این حوزه مشغول فعالیت هستند.

گروه اقتصادی -درحالی که تالار شیشه ای روزهای نزولی و پرنوسانی را تجربه می کند، یک تحلیلگر در تشریح 
دلایل وضعیت فعلی بر این باور است که بورس پایین تر از اعداد فعلی نخواهد رفت و برای صعود نیازمند چند محرک 
مثبت است. ولید هلالات با تاکید بر اینکه نسبت به بازار سرمایه یک بدبینی وجود دارد، توضیح داد: این بدبینی دلایل 
مختلفی دارد که از جمله آن نگرانی درمورد قیمت ها در بازار جهانی و فاصله بین قیمت دلار نیما و بازار آزاد است. از 
طرف دیگر افزایش نرخ هایی که دولت به شرکت ها داده این نگرانی را ایجاد کرده است که هزینه ها بیشتر از درآمدها 
رشد کرده باشد. همچنین شاهد نرخ گذاری های دستوری در صنعت خودرو هستیم و واگذاری بلوک خودرویی ها نیز به 

نتیجه نرسیده است. همه این عوامل در کنار هم باعث می شود تمایل بازار به سرمایه گذاری جدید کم باشد.
وی با اشاره به کاهش حجم معاملات گفت: معمولا همه در چنین شرایطی دست نگه می دارند و معامله سهام انجام 
نمی دهند. همین موضوع باعث می شود حجم معاملات کاهش یابد و در این شرایط بازار به صورت فرسایشی افت کند. 
درحال حاضر نیز با توجه به اینکه فصل مجامع است و در هفته اخر تیرماه شاهد ترافیک مجامع بودیم، نمادهای زیادی 
متوقف بودند که بخش زیادی از بازار را از نظر ارزشی تشکیل میدهند و همین موضوع باعث شده است ارزش معاملات 
کاهش یابد. ارزش معاملات درحال حاضر روی ارقامی است که گفته میشود بازار در حالت رکود به سر میبرد و برای 
اینکه به حالت عادی برگردد باید یکی از گره های ذهنی بازار حل شود.این تحلیلگر بازار سرمایه با تاکید بر اینکه بدبینی 
موجود نسبت به دولت باید برطرف شود، عنوان کرد: درحال حاضر بحث افزایش نرخ بهره بین بانکی مطرح است. هرچند 
این افزایش در تورم فعلی ناچیز است اما از نظر روانی این سیگنال را میدهد که دولت خیلی هم به وعده های قبلی خود 
پایبند نیست. زیرا پیش از این، بحثی مطرح بود که نرخ بهره بین بانکی زیر ۲۰ درصد مدیریت شود اما این اتفاق نیوفتاد. 
اگر این ابهامات برطرف و تکلیف برجام بیشتر از قبل مشخص شود بازار به حالت عادی برمیگردد.هلالات در ادامه با 
بیان اینکه گزارش های فصلی به همراه گزارش های ماهانه عملکرد تیر پتانسلی خوبی است که نگرانی های بازار برطرف 
شود، گفت:  به همین دلیل شخصا انتظار ندارم که بازار نسبت به اعداد فعلی پایین تر رود اما برای برگشت رو به بالا نیازمند 
چند محرک مثبت روانی است. ضمن اینکه نسبت پول و شبه پول به نقدینگی به شدت بالاتر آمده و نسبت به نقدینگی 
۲۲ درصد شده است که یکی اعداد بالای تاریخی است و انتظار تورم بالایی را از این جهت میتوان پیش بینی کرد اما بازار 
سرمایه خروج پول دارد و این اصلا اتفاق خوبی نیست. درواقع پول از بانک ها و از صندوق های سهامی و سهام خارج 
می شود و به سمت بازارهای موازی و سفته بازی میرود. وی افزود: دلیل اینکه بازار سهام دو سال است که در وضعیت 
بغرنجی قرار دارد این است که وقتی انتظار تورمی رشد پیدا میکند بازار سهام نه تنها نمیتواند پولی را جذب کند بلکه پول 

هر روز از صندوق های سهامی خارجی می شود و سمت بازارهای موازی میرود و ممکن است تورم را تشدید کند.

گروه اقتصادی - طبق اعلام معاون گمرک ایران ممنوعیت فصلی واردات برنج در سال جاری لغو و اجرایی نخواهد 
شد؛ بر این اساس واردات این کالا به روال قبل ادامه دارد. آن طور که فرود عسگری - معاون امور گمرکی گمرک ایران - 
اعلام کرده است طبق تصمیم سی امین نشست ستاد تنظیم بازار  و بر اساس پیشنهاد وزارت جهاد ممنوعیت فصلی برنج 
در سال جاری لغو شد. لغو ممنوعیت فصلی واردات برنج امروز همزمان با اول مردادماه به گمرکات اجرایی ابلاغ شد.در 
این رابطه یادآور می شود براساس بند ۸ مندرجات ذیل یادداشت فصل دهم قانون مقررات صادرات و واردات، ترخیص 
برنج در فصل برداشت ممنوع و زمان این ممنوعیت از اول مردادماه هر سال تا پایان آبان ماه همان سال تعیین شده است.اما با 
توجه به وضعیت بازار داخل و افزایش قیمت ها، از مدتی قبل مذاکرات برای لغو ممنوعیت واردات در سال جاری در جریان 
بود و واردکنندگان خواستار ادامه روند واردات بودند.  در سال گذشته نیز با توجه به وضعیت واردات برنج  و هشدارهایی 

که در مورد افزایش قیمت وجود داشت، رایزنی بسیاری در مورد لغو ممنوعیت انجام ولی با آن موافقت نشده بود.

گروه اقتصــادی - رئیس کل 
بانک مرکزی شرایط لازم برای اتباع 
خارجــی جهت دریافــت خدمات 

بانکی را اعلام کرد.
علی صالح آبادی درباره شرایط 
خدمات رسانی شبکه بانکی به اتباع 
خارجی اظهار کــرد: اتباع خارجی 
خدمــات بانکی را طبــق مقررات 

دریافت می کنند.
وی تاکید کرد: مســاله مهم در 
مورد اتباع خارجی این است که آنها 
بایــد کد مخصوص و مجوز وزارت 
کشــور را داشته باشــند تا بتوانند از 

خدمات بانکی استفاده کنند.
در روزهای گذشــته برخی از 
اتباع غیر ایرانی اعــلام کرده بودند 
کــه برای اســتفاده از اینترنت بانک 
و همراه بانــک در برخی ها بانک ها 
با مشکل مواجه شــده اند. در ادامه، 
این موضــوع از بانک مرکزی مورد 
پیگیــری قرار گرفت که اعلام شــد 
خدمــات مبتنی بــر کارت، خرید 
اینترنتی و انتقــال وجه از طریق پایا 
)تا ســقف ۱۰ میلیون تومان ( برای 
کلیــه اتبــاع خارجــی همچنان در 

دسترس است .

 ایــن در حالــی اســت که بر 
اســاس اســنادی که در اختیار ایسنا 
قــرار گرفت، در راســتای مبارزه با 
پولشــویی و تامین مالی تروریسم، 
برخی محدویت ها در ارائه خدمات 
بانکی به اشــخاص حقیقی خارجی 
به طور موقت اعمال شده و تا اطلاع 
ثانوی ممنوع اســت که شامل موارد 

زیر است: 
۱( افتتــاح حســاب ارزی و 
ریالی )انفرادی و مشــترک( اعم از 
قرض الحســنه جــاری و پس انداز، 

سپرده کوتاه مدت و بلند مدت.

۲( حواله انتقال هر گونه وجه، 
اعــم از درون بانکی و بین بانکی از 
مبدا حســاب های اشخاص حقیقی 

خارجی.
۳( حواله انتقال هر گونه وجه، 
اعــم از درون بانکی و بین بانکی به 
مقصد حساب های اشخاص حقیقی 

خارجی.
همچنین اعلام شــد که استفاده 
از کارت بــه کارت تــا ۱۰ میلیــون 
تومان، تراکنش درون شــعبه بانکی 
)پایا( تا ســقف ۱۰۰ میلیون تومان 
و خریــد با کارتخوان مثل ایرانیان تا 

ســقف ۵۰ میلیون تومان برای اتباع 
خارجی، فراهم است. البته، استفاده 
از ایــن امکانات فقط در داخل ایران 
ممکن اســت و هر یــک از اتباع که 
کــد یکتــا بگیرند خدمــات بانکی 
 برای آنهــا به صورت عــادی ارائه 

می شود.

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد:

شرایطاتباعخارجیبرایدریافتخدماتبانکی

اقتصادی6

گروه اقتصادی - ســخنگوی 
ســازمان هواپیمایی از بررســی های 
میدانــی و برخورد با فــروش بلیت 
دلاری در برخــی از دفاتــر خدمات 

مسافری خبر داد.
نزدیک شــدن به ایام سوگواری 
شهادت امام حسین )ع( و رشد تقاضا 
برای خرید بلیت های مسافری جهت 
سفر به عتبات عالیات توسط هموطنان 
و اتبــاع خارجی منجر شــد تا بازهم 
ســری به نحوه فــروش بلیت های 

هواپیما بزنیم. 
بحث فــروش بلیت به اتباع غیر 
ایرانی هم از حمله مواردی اســت که 
جســته و گریخته همچنان عنوان می 
شــود. این در حالی است که پیش از 
این اعلام شــده بود که فروش بلیت از 
طریق سایت و نرم افزار ها ممنوع است 
و مسافران خارجی تنها از طریق سایت 
خود شــرکت های هواپیمایی و دفاتر 
خدمات مسافرتی امکان خرید بلیت 

را دارند.
 ماجــرای فروش بلیت دلاری از 
آنجایی آغاز شــد که انجمن شرکت 
هــای هواپیمایــی در قالــب نامه ای 
اعلام کرد که فروش بلیت هواپیما در 
مسیرهای داخلی برای اتباع غیر ارزی 
شده و به ازای هر یک ساعت صندلی 

باید ۱۵۰ دلار پرداخت کنند.
 در کشــورهای دیگر این اقدام  
با هماهنگی و نظــارت وزارت امور 
خارجــه و گردشــگری صورت می 

گیرد .
بــا توجه به آنکه بخش عمده ای 
از توریســت ها در ایران را عراقی ها 

تشــکیل می دهند، بنابراین این اقدام 
خود زمینه ســاز کاهش توریســت و 

گردشگری خواهد شد.
از ســوی دیگر فروش بلیت به 
نرخ ارزی به ویژه در مســیر مشــهد 
باعث شده که آژانس ها و سایت ها از 
این فرصت سوء استفاده کرده و بخشی 
از سهمیه مسافران ایرانی را به اتباع غیر 

ایرانی اختصاص دهند!
در همیــن رابطــه مدیــر یکی 
از آژانــس مســافرتی اعــلام کرده 
است:مسافرانی که به فرودگاه مراجعه 
می کردند، شــرکت هواپیمایی راضی 
به فروش بلیت های لیســت انتظار به 
مسافران ایرانی نبودند و تمام تلاششان 
ایــن بود که در واقــع بلیت را به اتباع 

بفروشند. 
بلیت هواپیما ســهمیه ای 

نیست
اما در مواجهه با این اتفاق، آقای 
مقصود اسعدی ســامانه دبیر انجمن 
شــرکت های هواپیمایی به خبرنگار 
باشــگاه خبرنگاران جوان اعلام کرد 
که به هیچ عنوان هیچ یک از شــرکت 
های هواپیمایی حق ندارند سهمیه ای 
برای اتباع غیــر ایرانی در نظر بگیرند 
و همچنیــن هیچ آژانس و شــرکت 
هواپیمایی حق ندارند بلیت چارتری 

در این حوزه به فروش برسانند.
در همیــن رابطه یکــی دیگر از 
مدیــران آژانس مســافرتی هم اعلام 
کرده اســت:بلیت یک میلیون تومانی 
در مســیر تهران_مشــهد را پــس از 
اجــرای این طرح بــه چندین میلیون 

تومان رسانده بودند.

این گلایه ها تنها بخشی از تبعات 
تصمیم چند شرکت هواپیمایی برای 
فروش دلاری بلیــت های پروازهای 

داخلی ایران به اتباع خارجی است.
فروش ارزی بلیت هواپیما 

به گردشگری ضربه  می زد
شــالبافان معاون گردشــگری 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی در این خصوص اعلام 
کرده که فروش ارزی بلیت هواپیما به 
مسافران خارجی متوقف شده است.

بلیت ارزی برای غیر ایرانی ها افزایش 
هزینه های تمام شــده سفر را به دنبال 
داشت و به صنعت گردشگری کشور 

ضربه وارد می کند.
بــه گفته معاونت گردشــگری 
وزارت میــراث فرهنگــی،  تبعــات 
اجرایی شــدن بلیــت دو نرخی را با 
ســازمان هواپیمایی مطــرح کرده و 

تصمیم بر بازنگری این تصمیم شد.
آئین نامه ممنوعیت فروش 

بلیت دلاری ابلاغ شده است
 رســتم قاســمی وزیــر راه و 
شهرســازی با واکنش به این موضوع 
گفت: بعد از متوجه شدن فروش بلیت 
بــا نرخ دلار به اتبــاع در هیئت دولت 
پیگیر آن شده و مشکل را حل کردیم، 
فروش بلیت با نرخ دلار به اتباع ممنوع 

است.
وزیر راه و شهرسازی می گوید: 
دستورالعمل ممنوعیت فروش بلیت 
دلاری به تمام شرکت های هواپیمایی 
ابلاغ شــده و هیچ شرکتی حق فروش 

با نرخ دلار را ندارد.
چنــد روز بعد نیز وزیــر راه و 

شهرســازی در توئیتی دستور بررسی 
تخلف یک شــرکت هواپیمایی را می 

دهد.
آنطور که وزارت راه و شهرسازی 
اعلام کــرده؛ هیچ ایرلاینی حق ندارد 
بالاتر از آنچه که در ســایت ســازمان 
هواپیمایی کشــوری اعلام شده بلیت 
را به فروش برســاند و مســافران هم 
در صورت مشــاهده تخلف این را به 
ما منتقل کنند ،ما هم اکنون دسترســی 
هــم دادیم که در فرودگاه کشــور در 
واقع میز بازرسی گذاشته شود و مردم 
بتواننــد مراجعه کنند. میراکبر رضوی 
سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشور 
اعلام کرده اســت که  هیــچ کدام از 
شرکت های هواپیمایی، دفاتر خدمات 
مســافرت هوایی و درگاه های فروش 
اینترنتی بلیت، مجاز به نمایش قیمت 
بلیت هواپیما بالاتر از نرخ تعیین شده 
توسط شورای عالی هواپیمایی که قابل 
استناد در سایت ســازمان هواپیمایی 
کشــوری و انجمــن شــرکت های 

هواپیمایی است، را ندارند.
سخنگوی ســازمان هواپیمایی 
گفت: با توجه به بررسی های صورت 
گرفته مشخص شــد که برخی دفاتر 

خدمات مســافرت هوایی نسبت به 
اخذ هزینه به صورت ارزی از مسافران 
خارجی اقدام می کنند، برهمین اساس 
به اتباع خارجی توصیه می شود برای 
تهیه بلیت در مســیر های داخلی بلیت 
خود را به صورت مســتقیم از طریق 
سایت رسمی شرکت های هواپیمایی 
مربوطــه تهیــه کنند. شــرکت های 
هواپیمایی به هیچ عنوان مجاز به ذخیره 
جا به بهانه ارائه بلیت به اتباع خارجی 
بــا هدف فروش بلیت به قیمت بالاتر 
نبوده و ارائه خدمات به مسافران ایرانی 

در اولویت است.
حداکثر  هواپیمایی  شرکت های 
می توانند تا سقف ۱۵ درصد از ظرفیت 
پــرواز خود را در اختیار اتباع خارجی 
قرار دهند همچنین اتباع خارجی مقیم 
ایران که دارای مجوز رسمی اقامت از 
دستگاه های ذیصلاح هستند از تمامی 
حقوق اجتماعی در استفاده از هواپیما 

برای سفر های داخلی برخوردارند
 بخشــنامه ای که اگرچه در کمتر 
از ده روز لغو شد، اما آنچه مسلم است 
چنین بخــش نامه هایی بدون در نظر 
گرفتن منافع کلان و ملی کشور از ابتدا 

نباید اجرا و بعد ابطال شود.

بلیتفروشیبهنرخدلاربازهمرویتشد

گروه اقتصادی - علیرضا پیمان 
پاک، معاون وزیر و رئیس ســازمان 
توســعه تجــارت ایران در جلســه 
۴ ســاعته کارگروه توســعه تجارت 
اســتان فارس که با حضور دو نفر از 
نمایندگان شیراز در مجلس شورای 
اسلامی، تعدادی از مدیران استانی و 

جمعی از بازرگانان اســتانی در اتاق 
بازرگانی شــیراز برگزار شد، اظهار 
داشــت: طی ۹ ماهی کــه از حضور 
ما در این ســازمان می گذرد، بیش از 
۱۹۰۰ جلســه با بازرگانان داشته ایم 
تا مشــکلات احصــا و برای حل آن 

تلاش کنیم.

وی در خصــوص مشــکلات 
صادرات گفت: ۱۰ درصد مشکلات 
مرتبــط با تحریم و ۹۰ درصد مربوط 
بــه خود تحریمی اســت کــه البته 
تحریم هــای خارجــی را به راحتی 

می توان حل کرد.
پیمان پاک با اشاره به اینکه اکنون 

زمان تقابل دولت و بخش خصوصی 
نیســت، تصریح کــرد: در طی ۹ ماه 
گذشته بیشترین تعامل و همراهی را 
با بخش خصوصی داشتیم. اقدامات و 
گشایش های صورت گرفته در حوزه 
تجارت بایــد بیشــتر و بهتر اطلاع 

رسانی شود.
وی در خصوص بازگشــت ارز 
که یکی از مشــکلات بــزرگ تجار 
اســت، عنوان کــرد: نمی توان گفت 
صــادرات می کنیم اما ارز برنگردد. با 
کمک بخــش خصوصی روش های 

بازگشت ارز را تسهیل کرده ایم.
به گفته رئیس ســازمان توسعه 
تجارت همه گروه های کالایی به جز 
چند صنعت بزرگ مثل پتروشــیمی 
و فولاد می تواننــد واردات در برابر 

صادرات داشته باشند.
رییس ســازمان توسعه تجارت 
ایران چند نرخی بودن ارز را موجب 
فساد دانســت که در هیچ کجای دنیا 
نیز مرســوم نیســت و عنــوان کرد: 
بانک مرکــزی ارز آزاد را غیرواقعی 
می داند و رقم واقعی ارز را همان ارز 
نیمایی عنوان می کند. در ساختار هر 
حکومتی، بانک مرکزی، سیاستگذار 
حوزه ارزی اســت کــه با تمامی این 
اوصاف پیگیر اصــلاح موضوع ارز 

هستیم.
وی با ذکر اینکه افزایش ســقف 
اعتباری طبق مصوبه ستاد هماهنگی 
اقتصادی انجام شده، خاطر نشان کرد: 
اگر صادرات به هــر میزانی افزایش 
یابد، از سقف ســابقه معاف خواهد 

شد.
پیمان پاک با اشاره به مشکلات 

تمدیــد کارت بازرگانی گفت: برای 
حل مشکل ســامانه جامع در حوزه 
کارت بازرگانی تــلاش می کنیم اما 
نکته مهم این است که رئیس جمهور 
نیز تاکید کردند که سیستمی پایه ریزی 
تــا صادرکننده واقعــی از غیرواقعی 
مشــخص شــود. دولت نیز تلاش 
می کند تا این مصوبات اصلاح و اجرا 
شود، سامانه جامع تجارت اشتباهات 
زیادی دارد اما مواردی است که ناشی 
از عدم اطلاع و درک درســت تجار و 

بخش خصوصی است.
وی بــا بیــان اینکــه یکــی از 
مشکلات جدی این بود که رتبه بندی 
صادرکنندگان نداشــتیم، گفت: اتاق 

بازرگانــی کمک کند تا این کار انجام 
شــود چون اگر به دولت سپرده شود 
مشکلاتی ایجاد خواهد شد که نمونه 
آن را در رتبه بنــدی واردکننــدگان 
مشــاهده کردیم، از اتــاق بازرگانی 
خواســتیم که در این زمینه کمک کند 

اما مدت ۵ ماه معطل مانده است.
رئیــس کل ســازمان توســعه 
تجــارت افــزود: اگر اتــاق کمک 
کند تا این سیســتم پیاده شــود تایید 
شــفاهی رئیس جمهور را برای این 
منظــور گرفتــه ام تا تمدیــد کارت 

برای صادرکننده رتبه دار ۴ تا ۵ ســاله 
باشــد، اما اکنون سیستم رتبه بندی و 
امتیازبندی نداریم و نمی توان نیز یک 
شــبه آن را حل کرد هر چند کارهای 

بزرگی صورت گرفته است.
وی با ذکر اینکه سیســتمی باید 
پیاده شــود که صادرکنندگان واقعی 
مشــخص شــوند، اظهار داشــت: 
یکی دیگر از مشــکلات، رتبه بندی 
صادرکنندگان است که پیشنهاد دادیم 
از تجربه رتبه بندی شرکت های دانش 
بنیان حوزه معاونت علمی ریاســت 
جمهوری با اســتانداردهای جهانی 

استفاده شود.
پیمان پــاک در خصوص لزوم 

شــرکت درنمایشگاه های بین المللی 
اذعان داشــت: در سفرهای خارجی 
انتقاد می شد که اطلاعات نمایشگاهی 
شما دیر به دســت ما می رسد لذا در 
حرکتی منســجم تقویم نمایشگاهی 
کشــور را تا پایان سال ۱۴۰۱ بستیم 
و برای سال آینده درحال برنامه ریزی 
هســتیم. وی در خصــوص احیای 
شــورای عالی صادرات با اختیارات 
اصل ۱۳۸ قانون اساسی افزود: وقتی 
شــورای عالی صادرات اختیار اصل 
۱۳۸ و ضمانت اجرایی ندارد، مزاحم 

مردم و تجار اســت و در این راســتا 
شــورای عالی تجارت با اختیار اصل 
۱۳۸، پاراف رییس جمهور را گرفته و 
منتظر تصویب هیئت دولت است که 

امیدواریم به زودی انجام شود.
وی ادامه داد: زمان نیاز اســت تا 
ساختار سازمان توسعه تجارت ایران 
اصولی و حرفه ای شده و بتواند کارها 

را با کارایی لازم انجام دهد.
وی ادامــه داد: بــرای ایام جام 
جهانی رایزنی شده تا نمایشگاه دائمی 
از ابتدای شــهریور تا پایان آذرماه در 
قطر برقرار شود که زمین و مجوز نیز 
گرفته شــده و کالاهای ایرانی در آن 
عرضه می شود. همچنین با هماهنگی 

دولت قطر بزرگتریــن هاب غذایی 
خاورمیانه مشترک با سرمایه گذاری 
قطری انجام می شــود اما این مسائل 

باید اطلاع رسانی شود.
رئیس سازمان توسعه تجارت با 
اشاره به شعار سال و تاکید مقام معظم 
رهبری و با بیان اینکه وقتی ایشان بر 
دانش بنیان بــودن تاکید دارند به این 
معنی نیســت که جوراب نانو تولید 
شود گفت: بلکه در اقتصاد و تجارت 
نیــز باید از مفاهیم نــو و دانش بنیان 
 B۲B اســتفاده شــود، پلتفرم های

شــناخته شده نبود اما امروز در حوزه 
انجیر با اســتفاده از این پلتفرم ها ۸۰ 
درصد ارزش افزوده زنجیره می توان 
ایجاد کرد و امروز روی پلتفرم آمازون 
پایون جمهوری اســلامی ایران را در 

امارات راه اندازی شده است.
پیمان پــاک در ادامه به موضوع 
تجارت بــا قاره آفریقــا پرداخت و 
عنوان کرد: آفریقــا گنج پنهانی بوده 
کــه از آن غافــل بودیم اما در ســال 
۱۴۰۰ صادرات به آفریقا ۱۰۰ درصد 
افزایش پیدا کرده است. اکنون با آفریقا 
امکان تهاتر کامل داریم؛ صادرکننده 
و تشــکل ها کمک کنند، ما نیز با تمام 

مشکلات، فضا را فراهم می کنیم.
وی اظهار داشــت: برای اعزام 
هیئت های تجاری بــه آفریقا اتاق ها 
باید کمک کننــد؛ به ویژه اتاق معین 
آفریقا که فارس اســت، کمک کند. 
امروز یکی از مهم ترین مشکلات در 
حوزه رفت و آمد اســت هیچ پرواز 
مستقیم به آفریقا نداشتیم اما به زودی 
با کشورهای آفریقایی پرواز مستقیم 
راه اندازی می شــود، خط مســتقیم 
دریایــی را نیز پیگیــری می کنیم که 
راه انــدازی شــود و خود شــخص 
رئیس جمهور نیز در این زمینه ورود 

کردند تا این حوزه فعال شود.
همچنین مقرر شــد هفته آینده 
رایزن ســازمان توسعه تجارت ایران 
در قطر، رییس مرکــز تجاری ایران 
در قطر و مدیرکل آفریقای ســازمان 
توســعه تجارت ایران به شیراز سفر 
کرده و پیگیر امــورات و برنامه های 
حوزه تجارت خارجی فارس با قطر 

و قاره آفریقا باشند.

بــرای اعزام هیئت های تجــاری به آفریقا اتاق هــا باید کمک کنند؛ به ویــژه اتاق معین 
آفریقا که فارس اســت، کمک کنــد. امروز یکی از مهم ترین مشــکلات در حوزه رفت و آمد 
اســت هیچ پرواز مستقیم به آفریقا نداشــتیم اما به زودی با کشورهای آفریقایی پرواز 
مســتقیم راه اندازی می شود، خط مســتقیم دریایی را نیز پیگیری می کنیم که راه اندازی 
شــود و خود شــخص رئیس جمهور نیز در این زمینه ورود کردند تا این حوزه فعال شود.

معاون وزیر صمت خبر داد؛

همه گروه های کالایی امکان واردات 
در ازای صادرات را دارند

رئیس سازمان توسعه تجارت ۹۰ درصد مشکلات تجارت با کشورهای دیگر را ناشی از خودتحریمی دانست 
و گفت: اکنون زمان تقابل دولت و بخش خصوصی نیست و همه باید در کنار هم برای رونق صادرات تلاش کنیم.

گــروه اقتصــادی -اگرچــه  
مسئولان وزارت صمت وعده تعیین 
تکلیــف آیین نامــه واردات تا پایان 
خــرداد و انجام واردات تا شــهریور 
۱۴۰۱ را وعده داده اند اما هنوز خبری 
از تصویــب آیین نامه در هیات دولت 

نیست.
تقریباً ۴ سال از ممنوعیت واردات 
خودرو می گذرد و اگرچه طبق وعده 
دولــت قرار بود در خردادماه امســال 
وضعیت واردات خودرو تعیین تکلیف 

و تا شهریور ماه خودروهای خارجی 
اقتصادی وارد کشــور شوند اما با این 
حال هنوز خبری از نهایی شــدن آئین 
نامه واردات نیست و مشخص نیست 
دلیل این تأخیر از کجا نشأت می گیرد. 
آیا دولت به دنبال محدودیت بیشتر در 
واردات است و یا اینکه سیاست گذار 
ارزی بــا نحوه واردات مخالفت کرده 
اســت. به هر حــال آنطور که فاطمی 
امین وزیر صمــت وعده داده بود این 
آئین نامه تا خرداد امسال باید در هیأت 

دولت تصویب و طی ۲ تا ۳ ماه بعد از 
تصویب واردات به کشور انجام شود؛ 
حتی منوچهر منطقــی معاون صنایع 
حمــل و نقل وزیر صمت وعده ورود 
خودرو تا شــهریور ماه را داده و گفته 
اســت که »اجرایی شدن این آئین نامه 
منوط به مصوبه هیئت دولت اســت 

ضمــن اینکه بر اســاس برنامه ریزی 
صــورت گرفته، تا شــهریور ۱۴۰۱ 

واردات خودرو انجام می شود.«
همچنین نمایندگان مجلس نیز 
ضمــن ابراز تمایل به واردات خودرو 
می گوینــد کــه دولت بایــد هر چه 
ســریع تر در این بــاره تصمیم گیری 

کند؛ مصطفی طاهری رئیس کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس تاکید می کند 
که »ابلاغ آئین نامه واردات خودرو در 
اختیار دولت است و هیچ منع قانونی 
ندارد باید آئین نامه مربوطه در دولت 

تصویب و ابلاغ شود.«
بازار بلاتکلیف

بلاتکلیفی در واردات خودرو در 
حالیست که طبق گفته بازیگران بازار 
خودرو، این بازار طی ۲ ماه گذشــته 
در کما فرو رفته اســت زیرا خریدار و 
فروشنده منتظر تعیین تکلیف واردات 
خودرو هســتند و فعالیتــی در بازار 
نمی کنند. سعید موتمنی رئیس اتحادیه 

نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو 
تهران می گویــد: در حال حاضر همه 
طرف ها در بازار خودرو چه فروشنده 
و چه خریدار منتظــر تعیین تکلیف 
واردات هستند از این رو حتی نوسانات 
نرخ دلار هم روی قیمت های خودرو 

تأثیری نگذاشته است.
نکتــه قابل توجــه آنکه حتی با 
گذشــت یک ماه از تابستان که به طور 
معمول فصل خرید و فروش خودرو 
است باز هم بازار خودرو تکان نخورده 

و در رکود به ســر می برد؛ موتمنی در 
ایــن ارتباط می گوید: خروج مصرف 
کنندگان از بازار در شــرایط فعلی یک 
امر طبیعی است زیرا متقاضیان ترجیح 
می دهند صبر کنند تا واردات خودرو 
انجام شــود و ســپس اقدام به خرید 
خودرو با کیفیت بهتری کنند و یا اینکه 
با ریزش قیمت هــا، خودرو با قیمت 
بهتری بخرند. بنابراین به نظر می رسد تا 
زمان انجام واردات خودرو، بلاتکلیفی 

بازار ادامه خواهد داشت.

چراآییننامهوارداتتصویبنمیشود؟

یکماهتاوعدهوزارتصمت
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